
  
 

 

27. juni 2017 
 

 

I medfør af § 37 i Forretningsorden for Inatsisartut fremsætter jeg hermed følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut: 

Spørgsmål: 

1. Hvordan udføres kontrollen af sundhedsvæsenet? 

2. Hvilke krav stilles der i dag til medarbejderne indenfor Sundhedsvæsenet  

omkring etik og moral? 

3. Med hensyn til de klager der opstår – hvordan er procdurerne – eller hvordan 

behandles disse klager? Hvordan udføres sagsbehandlingen? Kan 

sagsbehandlerne følge med?  

4. Hvilke visioner har Naalakkersuisut omkring en forbedring af Sundhedsvæsenets 

service? 

5. Er der blevet foretaget en undersøgelse over hvor mange borgere, der eventuelt 

er flyttet fra landet, som følge af deres utilfredshed med det grønlandske 

Sundhedsvæsen? 

6. Hvilke tanker har man gjort sig i Naalakkersuisut omkring, at forebygge 

emigrationen? 

 (Medlem af Inatsisartut, Laura Táunâjik, Siumut ) 

 

Begrundelse: 

Som følge af den manglende evne til at hjælpe syge mennesker, er en del af vore borgere begyndt 

at emigrere til Danmark, og når man hele tiden hører disse begrundelser, er det ikke bare dybt 

beklageligt, men også en falliterklæring.  Alt dette er jo endda til trods for at vi ved, at størstedelen 

af bloktilskuddet går til Sundhedsvæsenet, og dette til trods, så er borgernes utilfredshed med 

lægerne og de ansatte indenfor Sundhedsvæsenet stor. 

 

Det er altid ærgerligt, når folk som ellers arbejder rigtig godt her i landet, må rejse fra landet som 

følge af et Sundhedsvæsen, hvis service ikke kan fungere efter hensigten. Det viser med al 

tydelighed, at dette stærkt tilbagevendende problem må løses. 



  
 

 

Endvidere så indløber der klager over den service, som kystpatienter, der må tage til læge i Nuuk 

bliver udsat for. Det er manglende empati og mangel på almindelig venlighed, som der gives udtryk 

for. Det er vores pligt som folkevalgte, at reagere på borgernes udmeldinger.  

 

Vi er klar over, at manglen på læger i Vort Land er alvorlig. Dette til trods mener jeg helt klart, at 

servicen overfor de der går til lægen og deslige i Sundhedsvæsenet skal forbedres. Såfremt det 

ikke fortsat skal være problematisk, at være syg, fordi den del af befolkningen, vi har så hårdt brug 

for simpelthen udvandrer, som følge af de uacceptable forhold i Sundsvæsenet, så må “der luftes 

ud”, så det bliver mere udholdeligt, at gå til læge. 

 

Endvidere mener jeg, at man bør få undersøgt forholdende for medarbejderne på sygehusene, så 

vi derigennem kan få belyst hvilke arbejdsforhold der arbejdes under og om det skyldes urimelige 

vilkår under udførelse af arbejdet, der måske får en uheldig adfærd som følgevirkning. 

 

Jeg ønsker, at min forespørgsel bliver besvaret indenfor 10 på hinanden følgende arbejdsdage. 

 


